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Kombajny SL 300 po generálce 
těží v nejkapacitnějších blocích
STONAVA – V dílnách  firmy Eickhoff 
Polonia v Katowicích prošly generální 
opravou tři ze šesti dobývacích kombajnů 
SL 300, které zůstaly pro poruby na sto-
navské šachtě jako jediná zařízení své-
ho druhu. A jak oznámili hlavní mecha-
nik  Antonín Míra s mechanikem lokali-
ty 1 Radimem Mikulou, budou zajišťovat 
produkci uhlí právě z nejvíce kapacitních, 
klíčových bloků pro splnění úkolů v tom-
to roce.

„Jsme před dokončením generálky po-
sledního ze tří kombajnů, což je jedním 
z předpokladů pro dosažení plánovaného ob-
jemu těžby. Stroje, na jejichž renovaci OKD 
vynaložila celkem šestašedesát milionů ko-
run, budou spolehlivější a efektivnější,“ uve-
dl Míra. Dobývací kombajny SL 300, jak při-
pomněl, pochází z rozmezí let 2008 až 2010, 
kdy revír procházel Programem optimaliza-
ce produkce (POP 2010).

„Všechny kombajny byly již mnoho-
kráte nasazeny, mnohdy ve velmi těž-
kých geologických podmínkách.  Je tedy 
téměř jisté, že každý z nich již dříve něja-
kou generální opravu prodělal,“ vysvětlo-
val Míra s tím, že nejnáročnější bývá reno-
vace ramen, protože právě ta se svými řez-
nými orgány jsou i nejvíce opotřebovaná. 

Maximální pozornost si zasloužily i elek- 
troskříně, které jsou srdcem celého stroje.

„Každý kombajn se demontuje doslova 
do šroubku, aby se všechny součásti moh-
ly zkontrolovat. Poté se opotřebované díly 
jako například ramena, vrátky či pojezdy 
nahradí novými nebo opraví,“ vysvětlil 

Radim Mikula, mechanik lokality 1, kte-
rý je zodpovědný za úspěšnou realizaci 
oprav každého ze tří dálkově řízených še-
desátitunových kolosů, sloužících k odře-
závání uhelné masy.

Pokračování na straně 2

Bezpečnostní heslo měsíce: Rodina, zdraví, práce – to je dobrá motivace!

Sodexo Benefity  
je nově  Pluxee

Pro držitele tzv. Flexi Pass Card  
však zůstává vše při starém.

NOKD už popatnácté 
rozdávala ocenění

V programu Pro region byl nejlepší Mobilní 
hospic Ondrášek a Srdcařem roku se stal  
Pavel Reis z Family For Kids.
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INFORMAČNÍ MĚSÍČNÍK 
SPOLEČNOSTI OKD, a.s.Horník

Milé kolegyně, kolegové, 
už v lednu jsem předjímal, že 
letošní rok nebude nijak jedno-
duchý, což se také potvrzuje už 
od jeho počátku. V lednu jsme 
kvůli nízké výrobě ve výši 74 kilo-
tun a slabé expedici 81,5 kilotuny 
vytvořili po delší době záporný 
hospodářský výsledek, byť lepší, 
než jsme očekávali. Dostali jsme 
hned na úvod, podobně jako kar-
vinští fotbalisté, těžké soupeře: 
bezpečnostní potíže v porubu 
463 200/2 a komplikace 
s rozjezdem porubu 293 201/1, 
kvůli nimž se problémy s těžbou 
projevují i teď v únoru. Z hlediska 
provozní metráže se zatím v pod-
statě daří plán plnit, byli jsme 
totiž hned počátkem roku kvůli 
důlnímu otřesu nuceni změnit 
strategii postupu příprav porubu 
402 200/1. 

Podle prvních měsíců ale ne-
budeme soudit, jak dopadne celý 
rok. Byť se může zdát, že jsme 
se také pomyslně propadli ve vý-
sledkové tabulce, jsem si jist, že 
zabojujeme a výpadek ve všech 
důležitých oblastech postupně 
vynahradíme, stejně jako se nám 
to povedlo v loňském roce. Totéž 
přeji karvinskému MFK, který 
po třech úvodních porážkách 
0:3 konečně skóroval a dosáhl 
na první jarní body.

Náš letošní byznys plán, 
který cílí na těžbu 1,2 milionu tun 
a provozní metráž v délce 7 837 
metrů, máme schválen ze strany 
našeho akcionáře, společnosti 
PRISKO. Současná povolení 
k těžbě nám vystačí minimálně 
do poloviny roku. Předpokládám, 
že již v březnu získáme stanovisko 
Ministerstva životního prostředí, 
jímž úspěšně završíme celý proces 
posuzování vlivů těžby na životní 
prostředí (EIA), na jehož základě 
nám báňský úřad bude moci vy-
dat povolení k dobývání pro další 
období až do ukončení těžby.

Jako nejvýznamnější dodavatel 
z obchodního styku jsme získali 
předsednictví v prozatímním 
věřitelském výboru  energetické 
společnosti Tameh, která se 
dostala do insolvence poté, co 
jí ostravská huť Liberty několik 
měsíců neplatila za dodávky. 

Tím nám vznikla několikamilio-
nová pohledávka za společností 
Tameh, kterou máme ale v plné 
výši pojištěnou. Chceme dosáh-
nout uspokojení věřitelů v co nej-
vyšší míře, přičemž preferujeme 
zachování provozu společnosti 
Tameh, a tím i Liberty Ostrava. 
Pro případ, že by ale k obnovení 
provozu nedošlo, hledáme uplat-
nění pro přibližně 200 kilotun 
energetického a koksovatelného 
uhlí, které jsme do obou firem 
dlouhodobě dodávali. Dovolím 
si tvrdit, že ho, i přes nadbytek 
energetického uhlí v Evropě, 
najdeme.

V lednu proběhlo slavnostní 
vyhlášení cen Nadace OKD, je-
jímž prostřednictvím každoročně 
podpoříme desítky prospěšných 
projektů v regionu.  Řada z vás 
ve svém volném čase nezištně 
pomáhá tam, kde je to potřeba, 
což je v dnešní uspěchané a tak 
trochu do sebe zahleděné době 
velmi cenné.  Měl jsem tu čest 
předat nejen ocenění vybraným 
organizacím i jednotlivcům z řad 
našich zaměstnanců – srdca-
řů, ale také symbolický šek 
s částkou ve výši 78 822 koruny 
zástupci Spolku sv. Barbora. 
Jednalo se o výtěžek z prodeje 
našeho nástěnného kalendáře 
Zdař Bůh!, který jsme vytvořili 
kvůli propagaci hornictví jako 
takového, ale také k podpoře dětí 
našich kolegů, kteří už mezi námi 
nejsou. Ať už vám tedy na stěně 
visí charitativní kalendář nebo 
jste pomohli či pomáháte jiným 
způsobem, zasloužíte uznání.

Zdař Bůh,  
Roman Sikora,

generální ředitel 

Kombajn v dílně při přejímce po opravě.
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Retenční program má pomoci 
udržet na šachtě zkušené chlapy
STONAVA – Udržet v revíru násle-
dujících dvanáct měsíců pro-
vozně důležité pracovníky – 
specialisty, kteří by jinak odešli 
do penze a sehnat za ně náhra-
du by bylo složité. To je smysl re-
tenčního programu, který před-
stavil personální útvar OKD. 
Více informací sdělil jeho ředi-
tel Radomír Štix.

Cíl je jasný, pro koho tedy 
přesně retenční program je?
Nabízíme ho stávajícím za-
městnancům, kteří mají ná-
rok na předčasný hornic-

ký starobní důchod, chtějí 
z tohoto důvodu odejít, pro-
to si už o důchod zažádali 
na Okresní správě sociálního 
zabezpečení (OSSZ), a záro-
veň dosáhli v případě důlních 
zaměstnanců věku pětapade-
sáti let. Pak jej nabízíme také 
těm, kteří mají nárok na před-
časný starobní důchod, chtě-
jí z tohoto důvodu odejít, 
proto si už o důchod požá-
dali na OSSZ a zároveň do-
sáhli  v případě povrchových 
zaměstnanců věku dvaa- 
šedesáti let, tedy tří let před 

dosažením řádného důcho-
dového věku. A nakonec těm, 
kteří sice už starobní důchod  
pobírají, ale nadále pracují 
a rozhodnou se ukončit pra-
covní poměr.

Kdo se může hlásit a jak 
dlouho program trvá?
Cílovou skupinou jsou kole-
gové ze všech kategorií, kte-
ří mají specifické znalos-
ti i zkušenosti a splňují jednu 
ze tří výše uvedených skupin 
podmínek. Zařazení do re-
tenčního programu je mož-

né až do 31. prosince 2024, 
ale maximální počet je ome-
zen na pětatřicet účastníků. 
Retenční program pak trvá 
od zařazení do programu ná-
sledujících 12 měsíců, tedy 
do 31. prosince 2025. Retenční 
bonus poskytne zaměstna-
vatel zaměstnanci při splně-
ní všech podmínek na konci 
programu, tedy po uplynutí 
12 měsíců (ve mzdě za posled-
ní odpracovaný měsíc), a to 
ve výši šestinásobku průměr-
ného měsíčního výdělku. 

Pokračování na straně 3

Pietní akt v Doubravě připomněl, že bezpečnost je nad tuny a metry
DOUBRAVA – U pomníku se třemi haví-
ři v nadživotní velikosti na čestném mís-
tě hřbitova v Doubravě se v úterý 13. úno-
ra konal pietní akt k uctění horníků 
a důlních záchranářů, kteří před pěta-
sedmdesáti lety přišli o život při důlním 
neštěstí na Dole Doubrava. A jak podotkl 
v této souvislosti generální ředitel OKD 
Roman Sikora, výsledky tehdy byly bohu-
žel nad bezpečností.

„Před tři čtvrtě stoletím stála série ka-
tastrof na Dole Doubrava život devate-
náct horníků a pět záchranářů. Způsobil 
je souběh příčin, o nichž se dodnes vedou 
polemiky a které dosud nebyly jednoznač-
ně určeny. 

Pokračování na straně 2
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První měsíční vyhlášení kampaně BOZP, 
objevovali se „staří známí“
HORNÍ SUCHÁ – Poprvé proběhlo 
v OKD vyhodnocení motivační 
bezpečnostní kampaně v novém 
měsíčním intervalu a mezi devíti 
nejlepšími z ledna se objevily i tvá-
ře zástupců čtyř úseků, kteří byli 
oceněni také za poslední loňské 
čtvrtletí: rubáňových a čelbových 
dodavatelů z Alpexu, elektroslu-
žeb a svislé dopravy z lokality Jih.

Kolektiv hlavního předáka 
Dariusze Heczka z úseku vede-
ného Januszem Piełkou minulý 
měsíc v porubech 402 206 
a 463 200/2 odpracoval 2 483 
směn bez jediného evidovaného, 
natož registrovaného úrazu. 

„Právem mu patřila první příč-
ka,“ konstatoval závodní Karel 
Blahut. Druhá rubáňová parta 
s hlavním předákem Kamilem 
Turoňem z úseku vedoucího 
Davida Miarky bohužel ohlá-
sila v lednu tři újmy na zdraví, 
které navíc spadly do kategorie 
registrovaných.

Naopak, horníci od Romana 
Badury z úseku Rostislava 
Riedla, kteří v posledním kvartále 
předchozího roku měli čtyři úra-
zy, pracovali v lednu s nulou jak 
u registrovaných, tak evidova-
ných případů. 

Pokračování na straně 5

Laboratoře OKD,  
světová špička v revíru

Vysoce kvalifikovaní lidé, top přístroje 
v dostatečném počtu, výsledky  
s dokladem do čtyřiadvaceti hodin.
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Zástupci OKD, kteří uctili oběti z února 1949.
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Dokončení ze strany 1

V průměru se mechanici a elektrikáři 
z Eickhoff Polonia věnovali jednomu kombajnu 
SL 300 dva měsíce. Vyráběly se tam i potřebné 
díly. Jen některé menší části se opravovaly v díl-
nách OKD. „Dva kombajny prošly generálkou 
loni a již kopou, třetí byl odvezen do Katowic 
a začíná se na něm pracovat,“ uvedl Mikula.

Kombajny, jak vysvětloval, jsou kompletovány 
ve společnosti Eickhoff, kam také přijíždějí zástup-
ci OKD provádět přejímku po opravě. „Transportní 
firma nám je pak rozebrané dopraví na Důl ČSM 
a po dílech je tady posíláme rovnou do dolu. 
Jednotlivé uzly se popouštějí jámou na Jihu a poté 
je úseky vybavování a likvidace dopravují do oblas-
ti konkrétního porubu. Skládání kombajnu SL 300 
probíhá většinou na ranních směnách a trvá při-
bližně čtrnáct dnů,“ popsal Míra další postup.

První stroj po generálce byl nasazen už vlo-
ni ve stěně 293 200/2, která byla těžebně vů-
bec nejlepší a havíři hlavního předáka Miroslava 
Vaľanyho z úseku vedoucího Karla Pochopeně v ní 
zaznamenali rekordní těžby. Celkem tam nakopali 
158 290 tun uhlí. „Po jejím vydobytí jsme kombajn 
v kuse bez ramen překlízeli do porubu 293 201/1, 

kde teď kope s kolektivem Romana Badury z úseku 
Rostislava Riedla,“ pokračoval Míra.

Druhý renovovaný SL 300 instalovali vybavo-
vači do nejkapacitnějšího bloku 402 206, kde se 
vystřídaly kolektivy. Po dodavatelích z Alpexu 
s hlavním předákem Dariuszem Heczkem a ve-
doucím úseku Januszem Piełkou tam nastou-
pili kmenoví horníci od Kamila Turoně z úseku 
Davida Miarky.

A třetí po dokončení velké opravy dostanou 
horníci z úseku Alpexu vedeného Januszem 
Piełkou s hlavním předákem Dariuszem 
Heczkem do porubu 463 202/1, který se začne 
vybavovat v dubnu.

„Zrenovované kombajny budou tedy tam, kde 
očekáváme nejvyšší těžbu. Letos chceme získat 
ze severní a jižní lokality ČSM celkem 1,2 milio-
nu tun uhlí,“ upřesnil hlavní mechanik. V reví-
ru OKD tak zůstalo ze všech v minulosti využí-
vaných typů dobývacích kombajnů jen šest kusů 
právě Eickhoff SL 300. „V provozu jsou tři, zbylé 
se chystají na provoz v nových porubech. Po do-
končení poslední plánované generálky budou 
všechny provozované dobývací kombajny v op-
timálním stavu,“ uzavřel Míra.

V prvním letošním měsíci 
chybělo v rubání i přípravách 
STONAVA – Výpadky na technický re-
žim v podobě čtyř tisíc tun v rubání 
a šestačtyřiceti metrů v přípravách, 
pro provoz OKD nezačal letošní rok 
zrovna nejlépe! Podepsaly se na tom 
hornicko-geologické i technologické 
problémy při těžbě, geomechanický 
jev i obtížné podmínky na čelbách.

„V lednu jsme na Dole ČSM vytě-
žili čtyřiasedmdesát tisíc tun. Režim 
i business plán jsme ale měli nastave-
ný na osmasedmdesát, takže splněno 
nebylo ani jedno. Rok jsme tedy moc 
slavně nezahájili, vypadáváme, ani 
jeden kolektiv bohužel nedosáhl na li-
mitní výkon,“ popsal vedoucí provozu 
rubání Roman Janulek. 

Pochvalu si podle něj každopád-
ně zaslouží horníci hlavního předá-
ka Kamila Turoně z úseku vedeného 
Davidem Miarkou, kteří s výpomocí 
party z Carbokovu ukončili přípravu 
k likvidaci porubu 400 000 o dva dny 
dříve a potom se dále podíleli na jeho 
likvidaci. „V závěru prvního měsíce 
pak vystřídali kolektiv Alpexu s hlav-
ním předákem Dariuszem Heczkem 
a vedoucím úseku Januszem Pielkou 
v porubu 402 206, kde se jim však ze 
startu moc nedařilo, a přišly nezvlád-
nuté geologické a technologické pro-
blémy,“ pokračoval Janulek.

Znovuotevření porubu 
463 200/2 ukázalo špatný 
stav technologie
Heczkovi dodavatelé si do doby vy-
střídání kmenovými osádkami v po-
rubu 402 206 vedli dobře, plnili režim 
a velmi slušně zvládali protiotřeso-
vou prevenci i podmínky na pracoviš-
ti. „Když po výměně nastoupili do po-
rubu 463 200/2, který měli provozo-
vat po jeho znovuotevření a vykráce-
ní o geologicky špatný úsek ve vrchní 
části, ukázalo se, že zdejší podmínky 
jsou velmi složité. Předchozí uzavře-
ní tohoto bloku se navíc negativně po-
depsalo na stavu strojního zařízení, 
hlavně hydraulických rozvodů,“ líčil 
vedoucí provozu rubání. 

Třetí a v současné době i posled-
ní těžební kolektiv hlavního předá-
ka Romana Badury s vedoucím úseku 
Rostislavem Riedlem v lednu pomá-
hal chlapům z vybavování a likvidace 
s likvidací stěny 463 312. „Jen na pár 
dnů po vyražení nové výdušné chodby 
pro porub 463 200/2 si odskočil zpro-
voznit uvedený porub k dobývání pro 
kolektiv Alpexu,“ vysvětloval Janulek.

Heczkovi horníci nakopali v lednu 
51 353 tun a Miarkovi 8 234 tun. 

A těžba v únoru? Badurova par-
ta rozjela nový blok 293 201/1, 
Heczkova pokračovala dále v dobývá-
ní 463 200/2 a Turoňova ve 402 206.

Geomechanický jev, postup 
přes zával i opoždění kvůli 
zhoršeným podmínkám
Čelboví, jak informoval vedoucí pro-
vozu příprav Petr Glas, sice nezvlád-
li režimovaných 733 metrů, ale na bu-
siness plán ve výši 687 metrů dosáhli. 
Pochlubili se také splněním pěti limit-
ních výkonů.

„Jeden výpadek byl způsoben geo-
mechanickým jevem v oblasti ražby 
třídy 402 240/3, kde pracovali do-
davatelé z Alpexu z úseku vedeného 
Arkadiuszem Węglarzem a hlavním 
předákem Arkadiuszem Lisowskim, 
a rozhodnutím danou čelbu dále ne-
provozovat. A tím jsme přišli o dva-
cet metrů,“ konstatoval Glas.

Osmnáct metrů manka na plán 
měli na prorážce 300 261/3 raziči 
od Marka Noworyty z úseku Romana 
Čápa. „Zde byl důvodem pokračující 
postup přes zával chodby 300 285, 
jehož rozsah nebyl v době tvorby 
technického režimu znám,“ uvedl 
Glas.

A nakonec složitá geologická a geo-
mechanická situace při ražbě chod-
by 463 240/4 zdržela osádky ko-
lektivu předáka Waldemara Paśika 
z úseku Alpex vedeného Bogdanem 
Bajaczykem. Po jejím dokonče-
ní a přestěhování na novou čelbu 
463 222 už pak nezvládli splnit své 
úkoly o sedmadvacet metrů.

„Ostatní osádky na technický re-
žim dosáhly nebo jej překročily, tím 
výpadek snížily,“ doplnil vedou-
cí provozu příprav. Dva kolektivy 
s kombajny se dostaly nad sto metrů. 
Dodavatelští raziči z Alpexu s hlav-
ním předákem Patrykem Holkem 
z úseku vedeného Pawłem Palejem 
na čelbě 463 222/1 zvládly 112 a kme-
noví hlavního předáka Tibora Pavlíka 
z úseku vedoucího Adriana Firly rov-
ných 100 metrů. S klasikou si po-
čínali nejlépe dodavatelé z Alpexu 
s Andrzejem Staszewskim z úse-
ku Bogdana Bajaczyka, kteří vyra-
zili šestasedmdesát metrů na čelbě 
300 222/3.

Přípraváři, kteří letos v prvním měsíci dosáhli na limitní výkony.
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Limitní výkony jen na čelbách

 � kolektiv hlavního předáka Tibora 
Pavlíka z úseku vedoucího Adriana 
Firly na čelbě 463 242 vyrazil 100 
metrů při průměrném postupu 4,35 
metru denně, čemuž odpovídal 
čelbový výkon 22,88 centimetru 
na raziče a směnu,

 � kolektiv hlavního předáka Vladimíra 
Slíže z úseku vedoucího Romana 
Čápa na čelbách 402 220/1 
a 400 092 vyrazil 54 metrů při prů-
měrném postupu 2,7 metru denně, 
čemuž odpovídal čelbový výkon 
14,21 centimetru na raziče a směnu,

 � kolektiv hlavního předáka Romana 
Kadlece z úseku vedoucího Adriana 
Firly na čelbách 293 261/5 
a 402 220/1 vyrazil 59 metrů při 

průměrném postupu 4,54 metru 
denně, čemuž odpovídal čelbový 
výkon 22,69 centimetru na raziče 
a směnu,

 � kolektiv hlavního předáka Patryka 
Holka z úseku Alpexu vedoucího 
Pawła Paleje na čelbě 463 222/1 
vyrazil 112 metrů při průměrném 
postupu 3,86 metru denně, čemuž 
odpovídal čelbový výkon 22,72 
centimetru na raziče a směnu,

 � kolektiv hlavního předáka Andrzeje 
Staszewskiego z úseku Alpex vedou-
cího Bogdana Bajaczyka na čelbě 
300 221/3 vyrazil 76 metrů při prů-
měrném postupu 2,81 metru denně, 
čemuž odpovídal čelbový výkon 
16,56 centimetru na raziče a směnu.

Pietní akt v Doubravě připomněl,  
že bezpečnost je nad tuny a metry
Dokončení ze strany 1

Tragédie byla navíc umocněna touhou 
tehdejšího režimu nalézt jednoznač-
ného viníka za každou cenu. To vedlo 
k drakonickým trestům pro techniky 
i báňské inženýry, a i přes jejich pozdější 
zrušení to způsobilo nesmírné utrpení 
mnoha dalším lidem, dalším rodinám,“ 
uvedl Sikora.

K neštěstí na doubravské šachtě 
došlo 12. února 1949, kdy na noční 
šichtě  v porubu vedeném do sloje 
Hubert vybuchl metan a vypukl požár. 
Z dvaatřiceti chlapů na pracovišti se 
jich podařilo zachránit pouze třináct. 
O den později při dalším z výbuchů 
zahynula i celá záchranářská četa. 
Exploze byly zaznamenány čtyři. 
Komunistický režim za to uložil v „mon-
strprocesu“ přednostovi revírního 
báňského úřadu Václavu Žaludovi 
a inspektorovi doubravského dolu 
Josefu Herelovi tresty smrti a báňským 
inženýrům Klimentovi Pavlů a Josefu 
Stozskovi doživotí. Poté, co se v roce 
1954 odsouzení odvolali se zdůvodně-
ním, že z nich státní bezpečnost vynu-
tila přiznání mučením, byly oba tresty 
smrti zrušeny. To už stál na hřbitově 
v Doubravě dva roky památník tohoto 
neštěstí od akademického sochaře 
Jindřicha Wielguse.

„I z této obrovské tragédie ale vzešlo 
něco pozitivního: řada zlepšení, která už 
zachránila mnoho životů. Ze zkušeností 
získaných právě při řešení neštěstí 
na Doubravě a jeho následků čerpali za-
kladatelé stálých záchranářských sbo-
rů, jejich pokračovatelé a čerpáme i my 

dnes,“ řekl při pietním aktu generální 
ředitel OKD. Konkrétně zmínil inertizaci 
dusíkem z povrchu, která byla v únoru 
roku 1952 použita na Dole Doubrava 
poprvé na světě.

„Výkon a vytěžené tuny nikdy nesmí 
být důležitější, než je bezpečnost těch, 
kteří pro nás v podzemí dobývají uhlí, 
jako tomu pravděpodobně bylo v tomto 
případě. Bezpečnosti našich lidí při 
práci na důlních pracovištích věnujeme 
neustálou pozornost a úsilí. Děláme 
vše pro to, aby všichni chlapi po každé 
šichtě vyfárali a vrátili se zdraví ke svým 
rodinám,“ upozornil Sikora. Připomněl 
i památku dalších devatenácti horníků 
a šesti báňských záchranářů, kteří 
zahynuli 7. května 1985 při výbuchu 
metanu v oblasti první kry 37. sloje Dolu 
Doubrava, jimž byla rovněž v pomníku 
na zdejším hřbitově instalována pamět-
ní deska.

U pomníku se kromě zástupců OKD, 
obce Doubravy, společností PRISKO 
a DIAMO, Českého báňského úřadu 
a hornické veřejnosti sešli také regionál-
ní politici, představitelé Krajské hospo-
dářské komory či institucí spřízněných 
s těžaři. Dorazili i někdejší ředitelé 
doubravské šachty Lumír Urbánek 
a Kazimír Golasowski. Náměstek morav-
skoslezského hejtmana Jakub Unucka 
při té příležitosti podotkl, že by si lidé 
měli stále uvědomovat přínos hornictví: 
„Spousta lidí z mladé generace bere 
teplo a elektřinu tak, že tady prostě je. 
Nemají ponětí, co za tím stojí, že v naší 
republice je polovina energie pořád 
ještě z uhlí.“

SL 300 – jediný dnes používaný dobývací kombajn.
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Pomník havířům z Dolu Doubrava na zdejším hřbitově.
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Světová špička v OKD, laboratoře 
pro jakosti paliva i bezpečnost dolu
STONAVA – Vysoce kvalifikovaní, ne-
ustále školení lidé, top světové pří-
stroje v dostatečném počtu a výsled-
ky s oficiálním dokladem do čtyřia- 
dvaceti hodin! To jsou tři hlavní 
přednosti laboratoří OKD provo-
zovaných v samostatném objektu 
před Dolem Lazy. A jak jeho vedoucí 
Matouš Novák s vedoucí laborantkou 
Kamilou Mrkvovou v rozhovoru zdů-
razňují, je to pracoviště svým způso-
bem prestižní.

Můžete popsat náplň vaší 
činnosti, důležitost pro revír?

M. Novák: V prvé řadě měříme 
a  vyhodnocujeme jakostní para-
metry koksovatelného a energetic-
kého uhlí, které slouží jak pro další 
řízení výroby v OKD, tak i výstup-
ní informace  pro jeho odběrate-
le. Stanovujeme například hodnoty 
obsahu popela, vody, síry, prchavé 
hořlaviny, výhřevnosti, elementární 
prvky CHN a kokso-chemické vlast-
nosti uhlí. Laboratoř OKD je pro 
tuto činnost certifikovaná Českým 
institutem pro akreditaci  (ČIA), 
který u nás provádí dozorový au-
dit v rozsahu devíti až čtrnácti mě-
síců. Akreditace totiž zvyšuje naši 
prestiž a vyhovuje i nárokům zá-
kazníků, kteří vyžadují akreditova-
né výsledky. Co se týče černého uhlí, 
umíme prakticky všechno. S tím 
souvisí také neustálé proškolování 
laborantek.

K. Mrkvová: A protože OKD vy-
soce dbá na bezpečnost šachet, vě-
nujeme se dále i jejímu zajišťová-
ní. Provádíme rozbory prašnosti, 
vzorků důlního ovzduší, zjišťujeme 
hodnoty metanu, oxidu uhličitého 
i uhelnatého a kyslíku. Od záchra-
nářů dostáváme vzorky odebrané 
zpoza hrází a důlních děl, u nichž 

se zjišťuje obsah vyšších uhlovodí-
ků pro předcházení vzniku zápa-
rů. Pro případ mimořádné události 
v dole držíme pohotovosti, abychom 
mohli poskytnout potřebné analýzy. 
Celkem nás tady v laboratoři pracu-
je dvanáct.

Jak jste na tom s vybavením 
a dodáváním výsledků?

M. Novák: OKD má laboratoře 
svým záběrem i vybavením na špič-
kové úrovni. Výsledky bývají pravi-
delně s úspěchem prověřovány na po-
rovnávacích zkouškách mezi obdob-
nými českými pracovišti. Mají je na-
příklad i hutě v Třinci a Ostravě. 
Dříve měl vlastně každý větší podnik 
svou laboratoř. My tady na Lazech 
jsme zařízeni tak, že se nemůže stát, 
aby se porouchal přístroj a my neby-
li schopni do čtyřiadvaceti hodin do-
dat výsledky. Nemůžeme čekat, až 
přijede servis, to neexistuje. Přístrojů 
máme dostatek, abychom nemuse-
li práci přerušit. I poskytování vý-
sledků do druhého dne je naší velkou 
předností.

K. Mrkvová: OKD do vybave-
ní laboratoří investuje nemalé pro-
středky, máme tady nejlepší techni-
ku včetně přístrojů americké firmy 
Leco. Loni v prosinci jsme pořídili 
do části laboratoří zabývající se ja-
kostí síroměr SC 832 ke stanovení 
obsahu síry v uhelných palivech, je 

to nejnovější model. A další obnova 
vybavení bude pokračovat v letoš-
ním roce, mimo jiné i na jedné ze 
dvou linek pro rozbory plynů zís-
káme techniku od ChromServisu 
i s modernizovanou tiskárnou, ze 
které vyjedou na papíře údaje v re-
álném čase.

Sídlíte na lazecké šachtě, není 
to poněkud „mimo dění“?

M. Novák: Může se zdát, že jsme 
zůstali na výspě jako Robinsoni. Ale 
svého času se tady soustředily labora-
toře z ostatních dolů k vytvoření cen-
trální laboratoře pro potřeby celého 
revíru společnosti OKD. Nikdo ne-
tušil, že se bude utlumovat a že Lazy 
odejdou v roce 2019 do hornického 
důchodu. Navíc, laboratoře nejdou 
přemístit jen tak, jako když se třeba 
účetní stěhuje z jedné kanceláře ji-
nam. Prostory pro naše potřeby musí 
splňovat standardy dané i normami.

K. Mrkvová: Já jsem začínala ještě 
na Paskově a jak se postupně labora-
toře jednotlivých šachet rušily, tak se 
centralizovaly právě tady na Lazech. 
Nevědělo se, co přijde za pár let. 
Výhledově bychom ovšem i my moh-
li získat podobné prostory na severní 
lokalitě ČSM. Po ukončení těžby v re-
víru budeme mít dostatek kapacit po-
skytovat služby i v rámci pohornické 
činnosti.

OKD spolupracuje s vodohospodáři  
při budování nového jezu Ráj na Olši
STONAVA – Stavební ruch na řece Olši 
na česko-polském pomezí a na do-
hled od odbočky na Důl ČSM z ces-
ty I/67 mezi Karvinou a Loukami 
souvisí se společenskou odpověd-
ností těžařů z OKD. Za jejich vý-
znamného přispění tady státní pod-
nik Povodí Odry buduje nový jez 
Ráj.

„Na základě dohody s vodohospo-
dáři naše společnost poskytne na re-
konstrukci rájeckého jezu téměř polo-

vinu celkových nákladů. Podíleli jsme 
se i na formální přípravě projektu 
a účastnili se řízení při výběru doda-
vatelů dané stavby,“ vysvětluje mluvčí 
OKD Barbora Černá Dvořáková za-
pojení firmy.

Povodí Odry považuje práce v úse-
ku 25,64 kilometru řeky Olše za jed-
nu z nejvýznamnějších investičních 
akcí letošního roku. „Z třiapadesá-
ti procent ho financujeme my, zbytek 
nám dali těžaři. Celkové náklady stav-

by, která by měla být ukončena v příš-
tím roce 2025, jsou ve výši 86,3 mili-
onu korun. Ke stavebním nákladům 
jsou dále stejným poměrem rozúčto-
vávány také ostatní náklady,“ popi-
suje mluvčí vodohospodářů Šárka 
Vlčková.

Stavba jezu Ráj zasahuje význam-
ně do cyklostezky číslo 10, její uživa-
telé musí počítat s tím, že je na dvou 
místech přerušena a musí jet náhrad-
ní odbočkou.

Kamila Mrkvová u síroměru SC 832.
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Vybavení je na nejvyšší úrovni.
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Retenční program má pomoci 
udržet na šachtě zkušené chlapy
Dokončení ze strany 1
Z této částky budou provedeny odvody 
na sociální a zdravotní pojištění. 
Zároveň zaměstnavatel poskytne 
zaměstnanci po uplynutí šesti měsíců 
od zařazení do retenčního programu 
mimořádný rekondiční pobyt. 

Jak se bude využití posuzovat 
a vyhodnocovat?
Využití tohoto nástroje se bude vždy 
posuzovat individuálně. Na zařazení 
do programu nemá žádný zaměstnanec 
právní nárok. O zařazení do retenčního 
programu rozhoduje na návrh příslušné-
ho odborného ředitele přímo generální 
ředitel.  Průběh retenčního programu je 
monitorován a čtvrtletně vyhodnocován 
na měsíční poradě vedení OKD. 

A jaké jsou další podmínky pro 
zaměstnance?
Zaměstnanec musí být v prvé řadě 
zdravotně způsobilý k výkonu své 
profese a musí splňovat podmínku 
nepřetržitého pracovního poměru v OKD 

po dobu následujících dvanácti měsíců 
po původním předpokládaném konci 
pracovního poměru. Dále je povinen 
odpracovat v tomto období minimálně 
pětaosmdesát procent směn (případné 
čerpání dovolené a pracovního volna dle 
kolektivní smlouvy OKD se započítává 
do odpracované doby) podle kalendáře 
pracovní doby. Počítáme také s tím, že 
se zaměstnanec bude aktivně podílet 
na zaškolení své personální náhrady, 
předávat své znalosti a zkušenosti. 

Co má následovat po dalších 
dvanácti měsících?
Se zaměstnancem je současně s doho-
dou o zařazení do retenčního progra-
mu sepisována dohoda o rozvázání 
pracovního poměru dohodou z důvodu 
odchodu do předčasného nebo řádného 
starobního důchodu s datem ukončení 
pracovního poměru za dvanáct měsíců, 
a to bez nároku na odstupné z orga-
nizačních důvodů. Pracovní poměr 
zaměstnance tedy skončí a zaměstna-
nec odejde z OKD. 

Rok na šachtě navíc?  
Fajn bonus k důchodu!
FRÝDLANT NAD OSTRAVICÍ – Vyučenec 
pro revír, celkem odfáráno na šesti 
šachtách více než čtvrt století, nárok 
na havířský důchod k 31. 3. 2024. 
Pracovní kariéra Otakara Matěje by se 
až tak nelišila od spousty jiných chlapů, 
nebýt toho, že nynější revírník na úseku 
Vybavování a likvidace (VaL) 3 jako 
první v OKD přijal nabídku retenčního, 
čili udržujícího, bonusu. Ten prodlužuje 
pracovní poměr o rok a na konci mu 
zajistí k poslední výplatě šestinásobek 
průměrného výdělku!

„Jsem z hornické rodiny, takže o mé 
i bratrově profesi bylo vlastně předem 
rozhodnuto,“ líčil letos šestapadesáti-
letý Matěj. Vystudoval čtyřletý obor hor-
ník-mechanizátor s maturitou na učilišti 
v Ostravě-Porubě, kde se připravoval 
pro Důl Hlubina (později Ostrava). Tam 
fáral i jeho táta Otakar, vystřídal řadu 
postů od mašinkáře a štajgra důlní 
dopravy, revírníka ve škrabákovém 
rubání až po vedoucího rubání. Naopak 
bratr se vyučil ve Frýdku-Místku jako 
důlní zámečník pro Důl Paskov, kde pak 
pracoval v rubání.

Matěj pracoval po vojně na Dole 
Jeremenko, nějakou dobu také jako 
zámečník a v letech 1991 až 1993 
patřil jako stálý člen k závodní báňské 
záchranné službě. „Pak se objevily i jiné 
možnosti a ze šachty jsem odešel, což 
je jiný životní příběh. Do revíru jsem se 
vrátil až v roce 2011, a to už na Staříč, 
vlastně po novému Paskov,“ pokračoval 
s tím, že nastoupil do provozu VaL. 
Chvíli jako dělník, po složení zkoušek 
štajgroval na centrálním odtěžení, na-
čež se vrátil k vybavovačům jako revírník 
a zůstal tam až do útlumu.

Od dubna 2017 začal z domovského 

Frýdlantu nad Ostravicí dojíždět 
do Stonavy, kde fáral na severní lokalitě 
Dolu ČSM znovu jako revírník VaL v úse-
ku vedeném Jánem Mračnou, později 
spojeném s úsekem Jana Febera. 
„Odskočil jsem si i na další šachty kar-
vinského revíru. Vyklízel jsem na Lazech 
tamní poslední pluhový porub a dělal 
koordinátora mezi rubáňovými z úseku 
Martina Pamánka a dodavateli 
z Bastavu a Carbokovu, čtvrt roku jsem 
byl taky na ČSA a nakonec na Darkově 
v úseku Jana Slowika, který se se 
zbytkem party přestěhoval na ČSM,“ 
okomentoval průběh nedávných let. 

Už při změně působiště z Paskova 
na ČSM věděl Matěj, že si jde dofárat 
zbytek směn pro uznání hornického dů-
chodu. „Ten čas se vloni naplnil a já ho 
mám vyřízený a schválený, ale zatím bez 
vyplácení,“ vysvětlil. Když dal v únoru 
dvouměsíční výpověď, informovali ho 
personalisté OKD o novince v podobě 
retenčního bonusu: Pokud zůstane 
od dubna 2024 na šachtě dalších 
dvanáct měsíců, bude mít k poslední 
výplatě za březen 2025 šestinásobek 
své průměrné měsíční mzdy.

„Zvážil jsem to a nakonec vzal jako fajn 
bonus k důchodu. Podepsal jsem smlou-
vu. Hrála v tom roli samozřejmě ta finanční 
stránka, na šachtě byla ostatně jistota 
výdělku vždycky,“ uvedl Matěj. Zmínil 
také podmínky k retenčnímu bonusu jako 
povinnost odpracovat nejméně pětaosm-
desát procent šichet (včetně dovolené 
a pracovního volna dle kolektivní smlouvy 
OKD) nebo aktivně zaškolovat náhradu, 
kterou za něj v úseku VaL 3 naberou. 
A nezapomněl ani na přidělení mimořád-
ného rekondičního pobytu, což je jedna 
z motivací od zaměstnavatele.

Co firma nabízí
Doba platnosti  
retenčního programu 

Výše retenčního  
bonusu 

Rekondiční  
pobyt 

12 měsíců 6krát průměrná měsíční mzda 
vyplacená po 12 měsících

mimořádný rekondiční pobyt 
po 6 měsících retenčního 
programu

Otakar Matěj (uprostřed) se svou partou.
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Těžaři přispěli vodohospodářům na práce na Olši.
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Budování nového jezu Ráj zasáhlo do cyklotrasy.
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Extraliga nejlepších rubáňových  
a přípravářských kolektivů
LEDEN 2024

Rubání 

Pořadí kolektiv vedoucí 
úseku těžba     (t) tuny / 

den

odrubaná plo-
cha za den     (m2/ 

den)

rub. výkon 
     (t/hl/sm)

denní
postup     (m) kombajn, výztuž

1. ALPEX_Heczko  (402206/, 463200/2) Pielka 51353 1802 349.9 50,346 1,77 SL 300, Fazos 15/33, Fazos 17/37

2. Turoň  (400000/, 402206/) Miarka 8234 523 104.1 8,740 0,55 SL 300, DBT 1300/3100, Fazos 17/37

Přípravy – kombajny

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční
ražba     (m) m / d čistý výlom/den

     (m3/den)
čelbový výkon      
(cm/hl/sm) typ zařízení

1. ALPEX_Holek (463222/1) Palej 112,00 3,86 97,32 22,69 MR 340X-Ex SANDVIK C01

2. Pavlík (463242/) Čáp 100,00 4,35 109,13 21,98 AM-50/132 C05

3. ALPEX_Figura (463262/2) Palej 81,00 2,70 83,70 15,88 MR 340X-Ex SANDVIK C02

4. Noworyta (300261/3) Čáp 72,00 3,13 72,00 17,82 AM-50/132 D02

5. ALPEX_Pasik (463222/, 463240/4) Bajaczyk, Ing. 66,00 2,54 61,83 14,93 AM-50/132 D01

6. Kadlec (293261/5, 402220/1) Firla 59,00 4,21 101,41 22,47 AM-50/132 C04

7. ALPEX_Lisowski (402240/3) Weglarz, Ing. 19,00 1,73 39,21 10,14 AM-50/132 C03

Přípravy – klasické technologie 

Pořadí kolektiv vedoucí úseku měsíční ražba
     (m) m / d čistý

výlom/den     (m3/den)
čelbový 

výkon     (cm/hl/sm) typ zařízení

1. ALPEX_Staszewski (300221/3) Bajaczyk, Ing. 76,00 2,81 70,65 16,54 VVH-1B D02, NSU-1E C02

2. Slíž (402220/1, 400092/) Čáp 54,00 2,70 67,86 13,03 VVH-1U C01, NSU-1E K01

3. Omelka (400094/) Čáp 42,00 2,80 63,56 13,59 VVH-1U C02, NSU-1E K02

4. ALPEX_Lisowski (300221/3) Weglarz, Ing. 6,00 3,00 75,60 17,65 VVH-1B D02, NSU-1E C02

Mluvčí je po práci muzikantka
OSTRAVA – Díky hudbě se pobaví 
a odreaguje od každodenních sta-
rostí. V dětství vídala, jak její o 12 let 
starší sestry hrají na housle. Zrodila 
se láska na celý život. „Nejprve jsem 
to zkoušela se dvěma vařečkami, 
ale už ve 4 letech mě vzali do Lidové 
školy umění v Havířově. Museli kvůli 
mě udělat výjimku, brali totiž děti až 
od šesti let,“ říká mluvčí a vedoucí ko-
munikace Barbora Černá Dvořáková. 
Paní učitelka Eva Vaňková na ni 
vyzkoušela tzv. Suzukiho metodu, 
kdy se hraje podle sluchu, bez čtení 
not, a dopadlo to výborně. Zatímco 
ostatní děti na předehrávce zkoušely 
Kočka leze dírou, čtyřletá Barunka 
vystřihla Vivaldiho koncert. 

Běžně vyhrávala různé houslové 
soutěže a po dokončení základní 
školy se bez problému dostala 
na ostravskou konzervatoř. Tam 
k houslím přidala i klavír a violu. 
Bavila ji hra ve školním orchestru, 
ale při individuálních vystoupeních 
začala bojovat s trémou. A také 
s jistou neochotou věnovat cvičení 
na housle mnoho hodin denně. 
„Spolužáci cvičili na nástroj každý 
den pět, někteří i osm hodin. To mě 
od malička moc nebavilo, díky talen-
tu mi obvykle stačilo si věc párkrát 
přehrát, a bylo to. Ale na konzervatoři 
jsem pochopila, že to nestačí a taky 

že tomu nechci obětovat tolik času. 
Že chci dělat i jiné věci,“ doplňuje. To 
vedlo k rozhodnutí po konzervatoři 
v profesionální hudební kariéře už 
nepokračovat. 

Na hudbu ale nezanevřela a přijala 
pozvání stát se členkou pop-rockové 
kapely Ave!Band. „Hledali někoho, 
kdo bude zpívat vokály, ale housle se 
hned ze startu zalíbily, a tak se také 
staly právoplatným členem. Dokonce 
několik skladeb, které v současnosti 
hrajeme, jsou vysloveně „houslovky“, 
libuje si mluvčí. Klasické housle 
ale vyměnila za elektrické, aby je 
bylo možno lépe ozvučit.  S kapelou 
vydali 2 demo CD a několikrát ročně 
hrají v klubech a na různých akcích. 
„Hrajeme půl napůl svoje věci a pře-
vzaté songy. Nehrajeme na plesech 
a tam, kde se hraje na přání.  Muzika 
nás neživí, takže si hrajeme pro 
radost, to, co se nám líbí a co nás 
baví,“ vysvětluje. Zajímavý zážitek má 
třeba z koncertu ve věznici. „Dávali 
jsme si pozor při výběru repertoáru, 
abychom se nedotkli nějakého citli-
vého tématu, ale stejně se nakonec 
nejvíc líbila naše písnička o peně-
zích,“ říká Barbora Černá Dvořáková. 
„…Až budou mě chtít vykrást, tak 
alarm nepomůže (…), dnes má ze mě 
zloděj kulové,“ zpívá se v ní třeba.

Lidé z OKD, jak je neznáte
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Pomozte nám tvořit tuto rubriku! Máte zajímavého nebo neobvyklého koníčka, 
dokázali jste něco výjimečného a chcete se o to podělit? Nebo máte tako-
vého parťáka? Napište na barbora.cerna-dvorakova@okd.cz nebo zavolejte 
na 606 774 346.

Hra na housle je jedním z mnoha koníčků Barbory Černé Dvořákové.

Státní hymna před zápasem MFK Karviná – Sparta.

OSTRAVA

Atheist
Legendy floridského death metalu se 
poprvé představí v klubu Barrák, a to 
v neděli 3. března spolu s Cryptopsy, 
kteří slaví třicet let na scéně, a Almost 
Dead. Atheist jsou v Evropě popr-
vé od roku 2011. Koncert začíná 
v 19 hodin.

Dovolená a knihy
Výstaviště na Černé louce zve o prvním 
březnovém víkendu na dva oblíbené 
veletrhy, jejichž názvy napoví vše: 
Dovolená a Knižní festival Ostrava. 
Na obou čeká návštěvníky od 10 hodin 
celodenní bohatý program, a to jak 
v pátek 1., tak sobotu 2. března.

Příběh života
Slezskoostravský hrad nabídne hned 
od počátku března pohled do pravěku 
a světa dinosaurů, a to prostřed-
nictvím výstavy obsahující průřez 
děl ilustrátora Vladimíra Rimbaly. 
Speciálním exponátem bude pět me-
trů dlouhý a dva metry vysoký model 
kostry tyranosaura z 3D tiskárny!

KARVINÁ

Cesta k harmonii
Již dvaatřicátý ročník festivalu se 
zaměřením na zdravý životní styl, al-
ternativní medicínu, sebepoznávání, 
duchovní hudbu a meditační cvičení 
se uskuteční v sobotu 23. března 
od 10 hodin v městském kulturním 
domě.

Velikonoční jarmark
Fryštátské náměstí bude ve středu 
27. a ve čtvrtek 28. března vždy od 11 
do 18 hodin patřit oblíbeným veliko-
nočním trhům nejen se stánky, ale 
také s kulturním programem a atrak-
cemi pro děti včetně živých zví řátek 
a zvoničky se „zvonem jara“.

Možnosti vlákna
Galerie města Karviné připravuje vý-
stavu plošných a prostorových textilií 
od umělkyně Evy Damborské (mj. 
výtvarnice ve studiu krátkého filmu 
Prométheus). Vernisáž bude v úterý 
19. března v 17 hodin, expozice potrvá 
do neděle 19 května.

ORLOVÁ

Výprodej knihovny
Orlovská knihovna pořádá ve středu 
27. března od 9 do 17 hodin ve ves-
tibulu tradiční výprodej vyřazených 
knih a časopisů. Ceny budou začínat 
na symbolických pěti korunách!

Slezský rynek
Náměstí 28. října bude žít v úterý 
26. března mezi 8. a 16. hodi-
nou farmářskými trhy s nabídkou 
čerstvých potravin a produktů od 
regionálních i českých výrobců, 
lidovou tvořivostí a dovedností 
a budou i zabijačkové speciality 
od řeznických mistrů.

Velikonoční jarmark
Kraslice, karabáče, ozdoby, dárky, 
ubrusy a prostírání, věnce a další veli-
konoční dekorace potěší návštěvníky 
jarmarku, který se koná od pondělí 
25. do středy 27. března v galerii 
městského kulturního domu.

HAVÍŘOV

Český lev
V malém sále Kina Centrum budou 
uvádět filmy nominované na prestižní 
tuzemské ceny: Ve středu 7. března 
drama Tancuj Matyldo, ve čtvrtek 
8. komediální horor Přišla v noci, v pá-
tek 9. kriminální drama Úsvit a v sobo-
tu 10. dobrodružně-historický snímek 
Bratři. Promítá se od 18 hodin.

PETŘVALD

Heckler & Koch
Civilní produkci světoznámé německé 
zbrojovky H&K půjčují pouze za cenu 
munice na střelnici v Petřvaldě (U Tesly 
311), a to jak pistole, tak pušky včetně 
samonabíjecí verze MP5 známé od 
speciálních jednotek. Předváděčka 
trvá do neděle 17. března.

VYŠNÍ LHOTY

Réunion
Pěšky a těžko šli od severu k jihu po 
tomto africkém ostrůvku beskydští 
horalé Martin Stiller a Vladimír 
Hašek. V sobotu 2. března budou 
o Réunionu vyprávět od 18 hodin 
na besedě s promítáním na horské 
chatě na Prašivé.

Kalendárium akcí v (nejen) hornickém regionu

OKD, a.s. vyhlašuje výběrové řízení na 
Audit ERP systému společnosti OKD, a.s.  
na platformě od dodavatele SAP.  

Požadavkem je předložení komplexní nabídky na realizaci auditu stávajícího 
informačního systému SAP zadavatele s návrhem optimálního ERP řešení 
po ukončení těžby do 22. března 2024 do 12 hodin.
 
Kontakt
Technické záležitosti:
Martin Straka - tel. 596 262 730 martin.straka@okd.cz
Miroslav Juřica - tel. 596 262 740, miroslav.jurica@okd.cz
Obchodní záležitosti:
Milan Vicherek - tel. 596 262 776, vicherek@okd.cz

Liga bezpečnosti
LEDEN 2024

kategorie úsek (předák) pořadí

RUBÁNÍ R - ALPEX Heczko 1

PŘÍPRAVY

P - ALPEX Pasik 1

P2 Slíž 2

P3 Kadlec 3

VYBAVOVÁNÍ A LIKVIDACE R1 Badura 1

OSTATNÍ – skupina A
Carbokov – VaL 1

ús. elektro služby 2

OSTATNÍ – skupina B
Úsek centrální dopravy ČSM jih 1

Úsek svislé dopravy ČSM jih 2
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Nejlepší v bezpečnosti za první letošní měsíc.

První měsíční vyhlášení 
kampaně BOZP, objevovali 
se „staří známí“
Dokončení ze strany 1

„A vzhledem k tomu, že momen-
tálně spadají pod  provoz vybavování 
a likvidace, tak vyhráli tuto kategorii,“ 
upřesnil závodní.

U čelbových šest part 
s nulami v kolonkách
U deseti přípravářských kolektivů, jak 
pokračoval, si v prvním měsíci letošní-
ho roku nikdo neublížil na pracovištích 
šesti z nich. „ O pořadí tak rozhodly 
odpracované směny,“ vysvětlil s tím, 
že vítězi se stali opět raziči hlavního 
předáka Waldemara Paśika z úseku 
vedeného Bogdanem Bajaczykem. 
Druhé místo připadlo osádkám 
Vladimíra Slíže z úseku Romana Čápa 
a třetí partě Romana Kadlece z úseku 
Adriana Firly.

Pravidla bezpečnostní kampaně 
OKD zohlednila i to, že do vyhodnocení 
byli zahrnuti raziči z Alpexu s hlavním 
předákem Andrzejem Lisowskim z úseku 
vedeného Andrzejem Węglarzem, byť 
měli tři registrované újmy na zdraví. 
„Stalo se tak kvůli důlnímu otřesu. 
Celkově tak skončili mezi přípraváři 
šestí a dosáhli i na motivační odměnu,“ 
upřesnil vedoucí odboru BOZP Břetislav 
Pukowski.  

V kategorii A pro ostatní kolektivy byli 
jedničkami chlapi z úseku vybavo-
vání a likvidace Carbokov s hlavním 
předákem Andrzejem Nowackim 
a vedoucím Antonem Lančaričem. 
Druhou příčku obsadily elektrosluž-
by s předákem Petrem Jasanským 

a vedoucím úseku Martinem Teslíkem. 
V kategorii B pak vyhrál úsek centrální 
dopravy ČSM-Jih vedený Ladislavem 
Staniczkem s předákem Radomírem 
Šťastným. Druzí se umístili kolegové ze 
svislé dopravy na ČSM-Jihu s vedoucím 
úseku  Janem Pejsarem a předákem 
Václavem Dobešem. „Samozřejmě, že 
všechny tyto čtyři party dělaly v lednu 
bez jakýchkoliv úrazů,“ podotkl k tomu 
vedoucí odboru BOZP.

Varovný prst zdvižený už po 
prvním měsíci
Nicméně, jak upozornil, s celkovým 
vývojem úrazovosti to v minulém měsíci 
nebylo vůbec příznivé: „Dvaadvacet 
evidovaných, z toho třináct registro-
vaných případů!“ Nejčastější příčina? 
Jako obvykle pády při chůzi, kdy si 
ublížili čtyři zaměstnanci. Mimořádná 
událost na čelbě 402 240, důlní otřes, 
při kterém vypadla z čela raženého díla 
hornina, si vyžádala tři zraněné. A dva 
úrazy byly po pádu horniny a zasa-
žení nebo přiražení při manipulacích 
s materiálem.

„Pád při chůzi, uklouznutí, zakopnutí, 
toto nám v revíru dlouhodobě přetrvává 
mezi příčinami pracovních úrazů. Ty se 
stávají na místech, která jsou osvětlená, 
prostorná a bez překážek, i v ochozech 
a v blízkosti šachty. K úrazům dochází 
na místech, jimiž zaměstnanci pravi-
delně procházejí, dobře je znají, a proto 
po určité době přestávají věnovat 
dostatečnou pozornost okolí,“ zakončil 
Pukowski.

Ochrana proti výbuchu uhelného prachu
STONAVA – Už pouhým rozvířením usa-
zeného uhelného prachu, ať v důsledku 
trhací práce, důlního otřesu, závalu 
či exploze metanu, se může vytvořit 
v podzemí nebezpečná výbušná kon-
centrace. Takových mement v historii 
dobývání uhlí v regionu je mnoho, proto 
vedení společnosti OKD opět poukazuje 
na ochranu proti výbuchu tohoto, na ša-
chtě všudypřítomného, materiálu.

Za uhelný prach se považují z hledis-
ka ochrany dolů částečky o velikosti 
zrnka do jednoho milimetru. K výbuchu 
může dojít, pokud se současně a na 
jednom místě vyskytnou tyto okolnosti:
1)  přítomnost hořlavé látky v mezích 

výbušnosti, 
2)  přítomnost oxidačního prostředku 

(například vzdušného kyslíku) 
v dostatečném množství pro průběh 
výbuchového děje,

3)  přítomnost účinného iniciačního 
zdroje.
Při dvouprocentní koncentraci me-

tanu se spodní mez výbušnosti prachu 
černého uhlí (48 g/m3 ) snižuje přítom-
ností CH4 na polovinu (24,5 g/m3 ). 
Zápalná teplota prachu rozvířené směsi 
černého uhlí je mezi 600 až 800 °C.

Základní metodou snižování primární 
prašnosti při dobývání i jeden z aktiv-
ních prostředků protiotřesové prevence 
ke snížení rizika vzniku otřesů v otřeso-
vých slojích je zavlažování uhelných slojí. 
„V dostatečném předstihu musí být hotov 
technologický postup zavlažování uhelné 

sloje, a to i s ohledem na projekt protiotře-
sových opatření. S ním se prokazatelně 
musí seznámit zaměstnanci provádějící 
zavlažování. Před zahájením provozu pra-
coviště musí být dodržen předstih zavla-
žení stanovený technologickým postupem 
zavlažování nebo projektem protiotřeso-
vých opatření,“ vysvětluje Pukowski.

Zvláštní pozornost si zasluhuje likvida-
ce uhelného prachu při provádění trhací 
práce počínaje odstraněním uhlí a lehce 
zápalných hmot do vzdálenosti pěta-
dvaceti metrů ve všech směrech od ústí 
vývrtů. Stejný postup se musí dodržet 
i před nabíjením vývrtů. „To platí i pro 
důlní dílo, které se přiblížilo na vzdálenost 
deset metrů k místu odstřelu. Uhlí však 
není nutné odstraňovat, pokud se  před 
každým odpalem zkropí vodou a změří se 
nad ním i koncentrace metanu,“ informu-
je vedoucí odboru bezpečnosti s tím, že 
na ochranu proti přenosu výbuchu uhel-
ného prachu v dole se staví rovněž vodní 
a prachové protivýbuchové uzávěry.

A jak vedoucí BOZP revíru zdůrazňuje, 
i nezlikvidovaný uhelný prach nacháze-
jící se pod pásovými dopravníky může 
sloužit působením tlakové vlny jako 
„zápalná šňůra“ umožňující další přenos 
výbuchu v dole. „Riziko se navíc zvyšuje, 
pokud tam budou scházet vaky nebo 
korýtka, které mají být součástí protivý-
buchové uzávěry,“ varuje Pukowski.

Tvorba výbušné atmosféry se 
dá očekávat na přesypech pásové 
dopravy uhlí či v zásobnících, kde se 

při vzájemném otěru kusového uhlí 
tvoří prachové podíly. Nebezpečí však 
vzniká i v okolí těchto technologických 
celků v důsledku usazování jemného 
prachu na zařízení či na stavebních 
konstrukcích. „Uhelný prach pro svůj 

vodivý charakter představuje také 
značné riziko pro vznik požáru od elek-
trických zařízení. Obecně lze říci, že 
z pohledu výbušnosti je nejrizikovější 
hnědé uhlí, které v porovnání s černým 
uhlím a antracitem dosahuje nižších 

hodnot spodní meze výbušnosti i vyš-
ších hodnot výbuchových parametrů, 
jako je maximální výbuchový tlak a ma-
ximální rychlost nárůstu tlaku,“ dodává 
vedoucí odboru bezpečnosti.

  

PODROBNÉ INFORMACE ZÍSKÁTE:

Poradenské centrum OKD, a.s.
třída Osvobození 1721/9, Karviná +420 725 756 830

  telefonicky osobně     na webu

www.pracevokd.cz

KOPEJ ZNOVU 
ZA OKD!
Pro kvalifi kované horníky a elektrikáře 
náborový příspěvek 40 000 Kč!
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Pravidla a zásady protiprašné prevence

• zakazuje se provoz dobývacích 
a razicích kombajnů s poškozeným 
či omezeně funkčním skrápěcím 
zařízením (nedostatečný tlak vody, 
zanesené trysky apod.),
• nejméně jednou za čtyřiadvacet 
hodin je třeba provést důslednou 
kontrolu a vyčištění rozprašovačů 
(trysek) skrápěcího zařízení,
• zajistit pravidelné čištění filtrů pro 
zachycování mechanických nečistot 
v přívodech vody minimálně jednou 
týdně a vždy po zásahu do vodovod-
ního potrubí,
• v každé polovině směny zkon-
trolovat funkčnost instalovaných 
protiprašných zařízení na odtěžení,
• na vyústění sacích lutnových tahů 
do průchozího větrního proudu se 
musí udržovat v provozuschopném 
stavu účinné zařízení pro regeneraci 
použitých větrů,
• při ražbě pomocí trhací práce 
instalovat před odpalem mlžnou 
clonu tak, aby skutečně překrývala 
celý profil důlního díla,
• při nakládání rozpojené horniny 
zajistit její řádné zkropení, instalovat 

skrápěcí zařízení v místě výsypu lžíce 
nakládače,
• při provádění strojních přibírko-
vých prací instalovat na výdušné 
straně ve vzdálenosti do patnácti 
metrů mlžné dělo,
• před zahájením přibírkových či 
zmáhacích prací řádně zkropit místo 
prováděných operací,
• v dole musí být používány vhodné 
a dostupné technické prostředky 
a opatření k tomu, aby se co nejvíce 
omezil vznik uhelného prachu a jeho 
pronikání do jiných důlních děl,
• používaná důlní díla kromě jam, 
komínů, vrtů, zásobníků, porubů 
a dobývek musí být po celém obvodu 
a v celé délce poprašována inertním 
prachem, pokud není použito jiného 
povoleného způsobu zneškodňování,
• v používaných důlních dílech 
kromě vrtů, zásobníků, porubů 
a dobývek musí být uhelný prach 
pravidelně odstraňován, a to i když 
ztratil pro svoji vlhkost schopnost 
rozvíření (lhůty pro odstraňování 
uhelného prachu určí organizace 
podle intenzity vývinu prachu),

• v důlních dílech používaných 
k chůzi a dopravě musí být běžně 
odstraňováno spadlé uhlí,
• poprašování musí být ihned 
obnoveno, jestliže prachová 
směs podle rozboru vzorku směsi 
obsahuje větší podíl hořlavých látek, 
než je stanoveno, nebo při zjištění, že 
se na poprášených místech usadila 
viditelná souvislá vrstva uhelného 
prachu,
• určená místa, která jsou stále 
a po celé ploše tak vlhká, že se prach 
na nich usazený nedá rozvířit, 
a místa bez uhelného prachu nemusí 
být poprašována,
• pracovníci jsou povinni při 
poprašování používat protiprašné 
respirátory, poprašováním nesmí být 
nikdo zdravotně ohrožován,
• zneškodňování uhelného prachu 
smáčením vodou (smí se použít jen 
ta z důlního požárního vodovodu), 
případně vodou s přídavkem 
smáčedla je dovoleno tam, kde tento 
způsob, zejména z hlediska tepelně 
vlhkostních podmínek, je účinný,
• usazený uhelný prach musí být 

smáčen po celém obvodu a po celé 
délce používaných důlních děl kromě 
jam, komínů, vrtů, zásobníků, porubů 
a dobývek, a to v takové míře, aby 
nemohlo dojít k jeho rozvíření (orga-
nizace určí lhůty smáčení uhelného 
prachu v jednotlivých důlních dílech),
• při smáčení se musí dbát, aby 
nebyla smáčena elektrická zařízení 
a vhodnými opatřeními musí být 
zajištěno, aby nedošlo k úrazu 
elektrickým proudem,
• o způsobu zneškodňování uhelné-
ho prachu rozhodne závodní dolu,
• při prohlídkách pracovišť jsou 
dozorčí orgány a ostatní technici po-
vinni kontrolovat také zneškodňování 
uhelného prachu,
• organizace určí lidi odpovědné 
za zneškodňování uhelného 
prachu a vymezí odpovědnost mezi 
předáky a pracovníky určené pro 
tyto operace,

• pracovníkům musí být úseky 
důlních děl vymezeny tak, aby zne-
škodňování uhelného prachu mohli 
provádět ve stanovené míře.
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Sodexo je nově Pluxee

STONAVA –Od ledna letošního roku se 
společnost Sodexo Benefity přejme-
novala na Pluxee. Pro držitele tzv. Flexi 
Pass Card však zůstává vše při starém. 
Elektronické karty jsou stále v platnosti 
a benefitní prostředky mohou být uplat-
něny na nákup sportovních, léčebných, 
rekreačních a kulturních aktivit tak, jak 
jsme byli doposud zvyklí. 

Přihlašovací stránka aplikace změnila 
pouze svůj vzhled, vaše přístupové 
údaje ale fungují stejně.

Postup je velmi snadný, na www.
sodexo.cz/prihlaseni, vyberte "Přihlásit 
se" jako „Zaměstnanec Pluxee Účet“, 
a zadejte své přihlašovací údaje. Ve vět-
šině případů bude vaším uživatelským 
jménem váš soukromý e-mail, přihlášení 
dokončíte zadáním svého původního 
hesla.

Tato přihlašovací stránka bude po-
stupně aktualizována (někteří zaměst-
nanci již byli k přeregistraci vyzváni) 
a v nabídce se  objeví pouze možnost 
připojení se přes Pluxee Connect. Zde je 
postup přihlášení následující: 

 � Přihlaste se do stávajícího Pluxee 
účtu svým uživatelským jménem 
a heslem.

 � Po přečtení zobrazených informací 
o změně způsobu přihlášení potvrďte 
„Pokračovat“. 

 � Následně budete znovu požádáni 
o vytvoření účtu (jedná se o přere-
gistraci), zadejte svou e-mailovou 
adresu a potvrďte „Vytvořit účet“.

 � Nyní je potřeba na své obrazovce 
zadat kód, který vám bude zaslán 
na e-mail.

 � Zvolte si nové heslo a  klikněte 
na „Pokračovat“. 

 � Následně zadejte své telefonní číslo, 
z důvodu zabezpečení vám přijde 
kontrolní SMS s kódem, který vložíte 
do nového přihlášení.

 � Registraci k účtu Pluxee Connect 
dokončíte potvrzením všeobecných 
podmínek, „Pokračovat“. Nyní jste 
vstoupili do svého účtu s přehledem 
o zůstatku.
V případě, že si nebudete vědět rady, 

je možné kontaktovat zákaznickou linku 
Pluxee na telefonním čísle 233 113 435 
od pondělí do pátku v době mezi 8.00 až 
17.00 nebo na e-mailové adrese info.cz@
pluxeegroup.com. Zaměstnanci Pluxee 
vás přeregistrací provedou. Je nutné si ale 
připravit svůj bezpečnostní kód, který jste 
obdrželi společně s vydanou kartou v do-
pisní obálce. Pokud již svůj bezpečnostní 
kód neznáte, může vám ho po prokázání 
identity sdělit zaměstnankyně personál-
ního oddělení Jana Sedláčková, kl.1146.

Hornické muzeum slavilo třicet let 
a jeho záchranářská expozice dvacet
OSTRAVA – Ve znamení dvou vel-
kých jubileí se nesl počátek prosince 
v Landek Parku, kde se slavilo třiceti-
leté výročí založení tohoto největšího 
českého hornického skanzenu a dva-
cet let od vzniku zdejší světově ojedi-
nělé expozice věnované báňskému zá-
chranářství.

Hornické muzeum na nejstarší os-
travské šachtě Anselm,  spadající 
tehdy ještě pod OKD, otevírali pří-
hodně na svátek patronky havířů sv. 
Barbory 4. prosince 1993. Ale jak pa-
mětníci připomněli, první snahy o vy-
tvoření expozice věnované této pro 
region tradiční, specifické profesi se 
datovaly do konce sedmdesátých let 
minulého století. Stál u nich  „otec 
zakladatel“ a pak první ředitel mu-
zea Stanislav Vopasek, horník  tělem 
i duší, který za pomoci podobných 
nadšenců získal pro Ostravu unikát-
ní industriální památku. Ostatně, 
o pět let dříve než samotný skanzen 
na Landeku vznikl Klub přátel hor-
nického muzea v Ostravě (KPHMO) 
dosud vyvíjející bohatou činnost, mj. 

i za podpory Nadace OKD.
Dnešní areál byl pod názvem 

Landek Park zařazen do portfolia 
Dolních Vítkovic, přičemž na hor-
nických expozicích, technologiích 
i vybavení umístěných jak venku, tak 
uvnitř, kde se dá fárat do podzemí se 

čtvrt kilometrem důlních chodeb, se 
nezměnilo nic. Ta, věnovaná důlní-
mu záchranářství byla zpřístupněna 
v roce 2003. Zahrnuje unikátní vy-
bavení  jako dýchací přístroje z roku 
1884 či těžkou potápěčskou soupravu 
Siebe-Gorman z roku 1920 a její sou-
částí je také pietní síň s pamětní des-
kou od Kurta Gebauera a památní-
kem záchranářů, kteří přišli při výko-
nu své profese o život.

Jedním z loňských počinů v ostrav-
ském hornickém skanzenu bylo uve-
dení zážitkového dvouhodinového 
programu S haviřem na šichtě, a to 
pod heslem „Nebuď sciply a doval!“ 
Vzhledem k nepřeložitelnosti někte-
rých výrazů z baně do cizích jazy-
ků ho nabídli jen v češtině a doporu-
čili návštěvníkům až nad dvanáct let 
věku.

Oslava 30. výročí hornického mu-
zea proběhla na nádvoří Dolu Anselm 
u kapličky sv. Barbory a poté v kom-
presorovně, kde se sešli lidé spojení 
s tímto skanzenem nejen profesně, 
ale i zájmově.

Oslavy jubilea hornického skanzenu. Stylově zrekonstruovaná kompresorovna.

Historická šachta na Landeku.
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Jáma darkovského pomocného závodu je likvidována zásypem
DARKOV – Po loňském definitivním uzav- 
ření větrního spojení dolů Darkov 
a ČSM nebyl důvod dále provozovat 
vtažnou jámu utlumeného pomocné-
ho darkovského závodu k větrání ob-
lastí dosud činné stonavské šachty. 
Ve třetím únorovém týdnu začalo její 
zasypávání, celá likvidace areálu pak 
má trvat další dva roky.

„K zásypu bude zapotřebí téměř os-
matřiceti tisíc kubíků zpevněného zá-
sypového materiálu, okolo pěti a půl 
tisíce kubíků betonu a sto třiceti kubí-
ků štěrku. Přepočteno na auta s beto-
nem je to asi třináct set domíchávačů, 
každý o kapacitě třiceti kubíků,“ vy-
světlil Josef Lazárek za státního podni-
ku DIAMO, který před necelými třemi 

roky převzal Důl Darkov po ukončení 
těžby od OKD. Před dvaceti lety přitom 
na PZ Darkov likvidovali zásypem ne-
využívanou výdušnou jámu.

Vtažná byla na „pézetu“  skoro stej-
nou dobu v havarijním stavu, takže 
rozhodnutí zasypat ji co nejdříve pad-
lo společně s prioritou zajistit, aby z ní 
neprosakovala důlní voda. „Likvidace 

tohoto důlního díla musí být precizní 
a důkladná, aby se předešlo případné-
mu průsaku. Jáma byla totiž vyhlou-
bena v blízkosti řeky Olše ve velmi ná-
ročných geologických podmínkách 
a případný průnik vody by mohl způ-
sobit rozsáhlé škody. Naším úkolem je 
zasypat a zajistit jámu tak, abychom 
do budoucna zabránili jakýmkoliv ne-

gativním projevům na povrchu,“ do-
plnil Lazárek.

Na povrchu PZ Darkov vybudo-
vaném v letech 1979 - 1984 se bude 
s technologickými přestávkami za-
sypávat do podzimu, poté se budou 
bourat objekty jak v bezpečnost-
ním okolí jámy, tak samotném areá-
lu šachty.

http://www.sodexo.cz/prihlaseni
http://www.sodexo.cz/prihlaseni
mailto:info.cz@pluxeegroup.com
mailto:info.cz@pluxeegroup.com
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MFK si musel na první 
body počkat až na výjezd
KARVINÁ – Příjemné, skoro jarní počasí 
s teplotou přes deset stupňů panovalo 
na druhém konci Česka, kam se ve čtvr-
tém kole jarní části FORTUNA:LIGY 
vypravili fotbalisté MFK Karviná. 
Na prvním venkovním zápase,  na hřišti 
FK Teplice, zaznamenali též první body.

„Nikdo si nemohl myslet, že k nám 
přijede odevzdaný soupeř. Karviná měla 
těžký los a na nás byla dobře připrave-
ná,“ okomentoval remízu 2:2 teplický 
trenér Zdenko Frťala. Slovy o těžkém 
losu narážel na skutečnost, že MFK 
hrál v úvodních utkáních doma vůbec 
s nejatraktivnějšími a taktéž nejtěžšími 
soupeři: Spartou a Slavií. 

První domácí zápas roku 2024 proti 
Spartě Praha měl slavnostní úvod v po-
době české státní hymny, kterou zahrá-
la na housle Barbora Černá Dvořáková, 
tisková mluvčí těžební společnosti 
OKD, která byla i partnerem tohoto 
utkání. „Sázka na slavnostní úvod v této 
podobě byla správná, zaznamenali jsme 
spoustu kladných ohlasů. Bára to zvlád-
la excelentně a je potřeba jí poděkovat. 
Dokážu si představit, že není snadné 
předstoupit před více než čtyřtisícový 
dav. Poradila si s tím opravdu skvěle,“ 
poděkoval za klub tiskový mluvčí Adam 
Januszek. 

MFK s oběma soupeři bohužel 
prohrál, tak jako v dohrávce z podzi-
mu s Pardubicemi, na stadioně v Ráji 
v poměru 0:3.

„Momentálně opravdu na pražská 
S nemáme. Zklamaní jsme proto 

byli hlavně z prohry s Pardubicemi,“ 
hodnotil úvod jara karvinský trenér 
Juraj Jarábek. Klub s hornickými kořeny 
a OKD coby generálním partnerem jel 
do Teplic s patnácti body, domů se 
vracel s šestnácti, a to ještě po těž-
kém zápase. „Nejprve pochvala pro 
domácí, jdou nahoru, hrají agresivní 
a fyzicky náročný fotbal. Pro nás bylo 
tím pádem velmi pozitivní, že se nám 
tam podařilo bodovat. Škoda závěru, 
byl nervózní a zaplaťpánbůh rozhodčí 
neuznali Teplicím třetí gól, navíc tam 
potom měly ještě jednu šanci. Ale ustáli 
jsme to a jsem za kluky skutečně rád,“ 
konstatoval kouč.

Karvinou teď čeká hned první 
březnovou sobotu,2. 3. od 15 hodin 
duel se Slováckem doma, pak v sobotu 
9. vyrazí do Liberce a třetí sobotu 16. 
bude hostit České Budějovice opět 
od 15 hodin. Tento sedmý jarní zápas se 
odehraje před jedinou jarní reprezen-
tační přestávkou.

Patnácté oceňování neziskového sektoru i s oslavou výročí NOKD
KARVINÁ – Sešli jsme se zde po roce, 
abychom předali ocenění lidem, kte-
ří si to za svou nezištnou činnost pro 
druhé zaslouží. Těmito slovy zaháji-
la moderátorka večera Barbora Černá 
Dvořáková již patnácté vyhlašová-
ní Cen Nadace OKD spojené se slav-
nostní recepcí k jubilejnímu výročí je-
jího vzniku. Akce se konala posled-
ní lednový čtvrtek  v Domě PZKO 
v Karviné-Fryštátě.

„Chceme zde zejména vyzdvih-
nout neziskové organizace a podě-
kovat tím lidem, kteří v nich pracu-
jí. Vybírání nominovaných je pro tým 
nadace a také pro správní radu jeden 
z nejtěžších úkolů v každém roce, pro-
tože projektů je skutečně hodně, a vy-
brat ty nejlepší z nejlepších je někdy 
velmi těžké,“ vysvětlila ředitelka na-
dace Monika Němcová význam na-
dačních oceňování. Jako první přišly 
na řadu Projekty roku od příjemců 
grantu z programu Pro region, kte-
rým Nadace OKD podporuje spol-
ky, školy, sportovní kluby, knihovny, 
obce, města a další neziskové orga-
nizace hlavně v oblasti kultury, soci-
álních služeb a volnočasových aktivit 
napříč generacemi.  Správní rada na-
dace volila za období od 1. listopadu 
2022 do 30. listopadu 2023 z celkem 
dvaadevadesáti projektů. Srdcaře, 
aktivního zaměstnance z dárcov-
ských firem těžařské nadace, kte-
rý je patronem projektu té které ne-
ziskovky, vybírala z třiapadesáti lidí. 
„Vážíme si ale všech, protože oni jsou 
opravdoví hrdinové, kteří mají srd-
ce na svém místě,“ doplnila ředitelka 
nadace.

Doma až do konce – Mobilní 
hospic Ondrášek
První místo získal mobilní hospic 
z Ostravy pojmenovaný po zesnu-
lém synovi jeho zakladatelky Sylvy 
Vartové. „Doma až do konce zname-
ná, že nevyléčitelným dětem i dospě-
lým umožníme trávit jejich poslední 
období života důstojně, doma v kru-
hu svých blízkých,“ řekla Bronislava 
Husovská, ředitelka Ondráška.

Hospic podporuje i rodinné pří-
slušníky při péči o svého blízkého, za-
jišťuje nepřetržitou odbornou domá-
cí zdravotní péči, podporu sociálních 
pracovníků, psychologů i duchovní-
ho. „Projekt je určen pro nemocné pa-
cienty v konečném stadiu života, kte-
ří potřebují paliativní péči. Současně 
u nich ale není nutná hospitalizace. 
Do péče jsou přijímáni především pa-
cienti s onkologickou diagnózou, kte-
rým byla ukončena kurativní léčba, 
děti, které by bez každodenní zdra-
votní péče nemohly být doma se svý-
mi rodiči,“ popsala nelehké poslání 
mobilního hospice Husovská.

Ondrášek předloni umožnil čty-
řem dětským a třiatřiceti dospělým 
pacientům z regionu dožít svůj život 
doma.

„Nadace OKD je náš stálý podpo-
rovatel a my si velmi vážíme mnoha-
leté spolupráce. Máme radost, že si 
i letos vybrala náš projekt k oceně-
ní. Taková podpora  je velmi důležitá 
jak pro veřejnou prezentaci organiza-
ce, tak pro naše zaměstnance. Ti od-
vádějí nejen velmi kvalitní, ale přede-
vším náročnou práci. Ocenění si za-
slouží každý den,“ vzkázala ředitelka 
Ondráška.

Na druhém místě skončil v progra-
mu Pro region rovněž mobilní hospic 

Strom života z Havířova věnující se 
téměř totožné činnosti jako Ondrášek 
z Ostravy.

Třetí se umístil spolek APROPO 
za projekt Osobní asistence = svobo-
da života s handicapem, ten učí vozíč-
káře „postavit se na vlastní nohy" tak, 
aby byli co nejméně odkázáni na po-
moc okolí.

Family For Kids – Srdcař 
roku Pavel Reis
Jeden z posledních tuzemských hor-
nických vyučenců se stal Srdcařem 
roku, nikoliv však za svých šestatřicet 
let odfáraných převážně ve strojních 
úsecích na dolech Darkov, Barbora, 
9. květen a ČSM, nýbrž za půso-
bení v neziskovce Family For Kids 
z Karviné. Spolek, který si dává za cíl 
budovat komunitu rodin s dětmi, kdy 
společně sportují, rozvíjejí se, vzá-
jemně upevňují rodinné vztahy a vy-
tvářejí si nezapomenutelné zážitky, 
založil v únoru 2020 se svou ženou 
Ivanou a dcerou Ladou.

„Již v minulosti jsem se jako dob-
rovolník podílel na přípravě kultur-
ních a společenských akcí určených 
rodinám s dětmi a působil jako tre-
nér atletického klubu. Spolek vzni-
kl proto, abychom byli legální a čitel-
ní,“ vysvětlil Reis s tím, že se osob-

ně podílí na propagaci Family For 
Kids a jejích aktivit, zajišťuje údržbu 
a provoz klubovny a kromě pravidel-
né funkce trenéra atletiky a vedoucí-
ho klubu se věnuje i organizaci všech 
volnočasových akcí (bojovky, letní 
tábory, orientační běhy, odpoledne 
s tátou, vánoční koncert, závody ro-
dinných týmů a mnoho dalších). 

Srdcovku získal Reis na dětský 
klub Awana fungující v Karviné 8 – 
Hranicích. „Naší cílovou skupinou 
jsou děti od půl roku do patnácti let. 
Zájem je poměrně velký, v záběru 
máme skoro dvě stě rodin ročně,“ do-
plnil oceněný pracující na Dole ČSM 
jako specialista na zvedací zařízení 
v úseku Vybavování a likvidace 3 ve-
doucího Jána Slowika.

První místo v minigrantovém pro-
gramu komentoval slovy Karla Gotta 
při přebírání Zlatých slavíků: „To 
jsem opravdu nečekal!“ A dodal, že 
je velmi rád, váží si toho jak za sebe, 
tak celý tým Family For Kids. Pro 
spolek, který vede s ženou a dcerou, 
ostatně letos podal žádost o další mi-
grant z Nadace OKD – na rozvoj jeho 
aktivit. 

Druhé místo mezi Srdcaři obsadil 
Ondřej Kapera, jenž ve volnu po prá-
ci v OKD působí v Oblastním spol-
ku Českého červeného kříže Karviná 

(ČČK) jako dobrovolný zdravot-
ník. Slouží na zdravotnických dozo-
rech, poskytuje první pomoc, jez-
dí jako šofér sanitky, dělá figuran-
ta na cvičeních, patří k humanitár-
ní jednotce vycvičené k zásahům při 
neštěstích a kalamitách a je lektorem 
první pomoci v kroužcích mladých 
zdravotníků.

A jako třetího vybrala nadač-
ní správní rada Marka Gasiora, pa-
trona Střední školy, Základní školy 
a Mateřské školy Karviná, který tři-
krát za sebou asistoval při organizo-
vání karvinské Abilympiády, soutě-
že handicapovaných dětí a mládeže 
z Moravskoslezského a Olomouckého 
kraje.

Součástí vyhlašování Cen Nadace 
OKD se stalo také předání šeku pro 
Spolek svatá Barbora pomáhají-
cí hornickým sirotkům a jejich ro-
dinám. Z rukou generálního ředi-
tele OKD Romana Sikory jej pře-
vzal barborkovský místopředse-
da Stanislav Chobot a stála na něm 
částka 78 822 korun. Ta byla výtěž-
kem z prodeje charitativního kalen-
dáře OKD Zdař Bůh! s hornickou té-
matikou, který těžební společnost 
vyrobila ve spolupráci s ostravským 
fotografem Borisem Rennerem.

Baník: Očekávání v karvinské házené jsou vždy nejvyšší!
KARVINÁ – Stříbro v extralize, druhé 
místo v českém poháru a osmifinále 
v evropském. Tak si vedli vloni házen-
káři HCB Karviná s tradičním part-
nerem, společností OKD. Pro letošní 
rok, jak sdělil prezident klubu Michal 
Brůna, mají ve městě horníků jako 
vždy jen ty nejvyšší cíle a očekávání!

„I když se finále jubilejního tři-
cátého ročníku extraligy nepoved-
lo podle našich představ, byl pro nás 
rok 2023 sportovně úspěšný. Velmi si 
vážíme úsilí našich hráčů a trenérů. 
Tvrdě pracovali na dosažení cílů, kte-
ré máme historicky v Baníku stano-
veny na té nejvyšší úrovni,“ zhodnotil 
Brůna. Karviné v sezoně 2022/2023 
nevyšla obhajoba titulu, přičemž stej-
ně jako v té z let 2021/2022 stanu-
la ve finále proti SSK Talent M.A.T 
Plzeň. I série zápasů dopadla stejně 
3:2, jenže vítězně pro Západočechy …

„Přesto situaci vnímáme jako pozi-
tivní. Podařilo se udržet kádr a posílit 
i post pravé spojky, kdy se k týmu přidal 
Dušan Živanov. Investovali jsme do dal-
šího vzdělávání a školení trenérů, což se 

projevilo nejen ve výkonech našich hrá-
čů, ale i v jejich individuálním rozvo-
ji. Věnovali jsme velkou pozornost roz-
voji mladých talentů a zapracovali jsme  
na vytváření optimálních podmínek 
pro mladé hráče. Věřím, že jsme položi-
li pevný základ pro budoucnost klubu,“ 
okomentoval loňský rok Brůna.

Baník se podle něj samozřejmě 
potýkal i s  výzvami, analyzoval, jak 
zlepšovat slabé stránky a pracoval 
na výhledech do budoucna. „Stejně 
jako ostatní kluby, jsme během sezo-
ny bohužel museli čelit několika zra-
něním klíčových hráčů, což ovlivni-
lo naše výkony. Bylo několik zápasů, 
kde jsme nedokázali dosáhnout oče-
kávaných výsledků. Rovněž se nám 
příliš nedařilo v dorosteneckých ka-
tegoriích. U mladšího a staršího do-
rostu se nepodařilo udržet v první 
lize. Bylo to ovlivněno dvěma faktory. 
Nejprve došlo k uvolnění veškerých 
karantén po covidu, na trénink již 
nedorazilo mnoho hráčů a bylo těž-
ké sestavit tým.. Zranění klíčoví hrá-
či byli celou sezonu mimo hru. Toto 

jsou důvody, proč jsme sestoupili. 
Naštěstí začíná svítat na lepší časy, je-
likož v žákovských kategoriích máme 
opravdu silnou základnu. Naše ambi-
ce cílí k tomu, abychom se do dvou let 
do první ligy vrátili,“ líčil prezident 
karvinského klubu.

Mužské baníkovské „áčko“, jak 
zdůraznil, chce opět mířit nejvýše: 
„Jsme ve finále českého poháru, kte-
ré se odehraje 6. března proti Zubří. 
Bohužel jsme nezvládli osmifiná-
le evropského poháru s rumunským 
týmem Steaua Bukurešť, když jsme 
venku o jediný gól prohráli a doma 
nedokázali tento výsledek přetavit 
v postup. Pochopitelně se soustře-
díme na extraligu, která se rozběhla 
koncem ledna a ve které máme stej-
ně jako každý rok ty nejvyšší ambice, 
a také na získání co nejlepšího umís-
tění v tabulce do play-off.“ A protože, 
jak Brůna doplnil, má Karviná ty nej-
lepší házenkářské fanoušky v tuzem-
sku, poslal jim  poděkování za pod-
poru a atmosféru, kterou na utkáních 
vytvářejí.

Baníkovský mančaft má letos opět vysoké cíle.
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Zástupci oceněných neziskových organizací.
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Generální ředitel OKD gratuluje Srdcaři roku.

Vstup do jarní sezóny se zatím nedaří.

FO
TO

: M
FK

 K
ar

vin
á



číslo 2 | ročník 548 Z OKD

  

PODROBNÉ INFORMACE ZÍSKÁTE:

Poradenské centrum OKD, a.s.
třída Osvobození 1721/9, Karviná

+420 725 756 830
+48 694 629 890

  telefonicky osobně     na webu
www.pracevokd.cz
www.rekrutacjaokd.pl

ODMĚNA TI BUDE VYPLACENA V ČÁSTCE

PŘIVEĎ NOVÉHO 
KOLEGU NA DŮLNÍ 
DĚLNICKOU POZICI
A ZÍSKEJ ODMĚNU 
40 000 Kč!

*  Čerpání dovolené se započítává do odpracované doby.

5 000 Kč PO MĚSÍCI, 
POKUD KOLEGA:

 je stále v pracovním 
poměru,
 neměl absenci,
 není ve stavu ukončení 

pracovního poměru 
ve zkušební době.

35 000 Kč PO 4 MĚSÍCÍCH,
POKUD KOLEGA:

 odpracuje minimálně 
85 % povinných dnů*,
 je stále v pracovním 

poměru,
 neměl absenci,
 není ve výpovědní době.


